

技术及应用

## 单粒子灵敏度标定阈下修正技术及其应用

谭新建<sup>1, 2</sup>; 欧阳晓平<sup>1, 2</sup>; 宋朝晖<sup>2</sup>; 阮锡超<sup>3</sup>; 赵晓川<sup>2</sup>; 王群书<sup>1, 2</sup>; 康克军<sup>1</sup>

1.清华大学 工程物理系 粒子技术与辐射成像教育部重点实验室, 北京100084 2.西北核技术研究所, 陕西西安710024 3.中国原子能科学研究院 核物理研究所, 北京102413

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 单粒子标定技术是电流型探测器灵敏度标定的重要手段, 本文通过对电流型探测器能量响应特性及探测器信号脉冲形成过程的研究, 提出了阈下修正方案, 解决了单粒子标定技术在低能领域的应用。通过该方法测得的钴源灵敏度与电流标定法测量结果在1.1%内一致, 钴铯灵敏度比值与理论结果在7.0%内一致。

**关键词** [单粒子](#) [能量响应](#) [灵敏度](#) [电流型探测器](#)

分类号

## Principle and Application of Sub-threshold Correcting for Sensitivity Calibration by Single Particle

TAN Xin-jian<sup>1, 2</sup>; OUYANG Xiao-ping<sup>1, 2</sup>; SONG Zhao-hui<sup>2</sup>; RUAN Xi-chao<sup>3</sup>; ZHAO Xiaochuan<sup>2</sup>; WANG Qun-shu<sup>1, 2</sup>; KANG Ke-jun<sup>1</sup>

1.Key Laboratory of Particle & Radiation Imaging, Ministry of Education, Department of Engineering Physics, Tsinghua University, Beijing 100084, China; 2.Northwest Institute of Nuclear Technology, Xi'an 710024, China; 3.Department of Nuclear Physics, China Institute of Atomic Energy, Beijing 102413, China

**Abstract** The technique of calibration by single particle is very important for the current detector on the energy response research. Based on the analysis of the energy response characteristic and pulsed signal producing process, a method was proposed for the sub-threshold correcting, which extended the calibrating technique to much lower energy range. According to the correcting technique, the measured sensitivities to <sup>60</sup>Co by single particle calibration and traditional current calibration match each other within 1.1% difference. The sensitivity ratio of <sup>60</sup>Co to <sup>137</sup>Cs matches the theoretical value within 7.0% difference.

**Key words** [single particle](#) [energy response](#) [sensitivity](#) [current](#) [detector](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(439KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

#### 相关信息

▶ [本刊中包含“单粒子”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [谭新建](#)

· [欧阳晓平](#)

· [宋朝晖](#)

· [阮锡超](#)

· [赵晓川](#)

· [王群书](#)

· [康克军](#)